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 سایه صیانت بر قانون انتخابات
احمدی: مجلس از ورود 

پول های کثیف به انتخابات 
جلوگیری کند

آرمان ملی – احســـان اسقایی: 
ابتدای شکل گیری  از  یازدهم  مجلس 
تلاش های زیادی را درجهت اصلاح قوانین 
مختلف انجام داده است. طرح هایی که به 
اصطلاح طرح »صیانت« نام گرفت و ابعاد 
و واکنش های مختلفی را با خود به همراه 
داشت. از طرح صیانت از جمعیت و خانواده 
تا طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 
صیانت از منافع ملت ایران و طرح صیانت از 
فضای مجازی که هنوز در راهرو های مجلس 
درحال رفتن از یک اتاق به اتاق دیگری 
است و احتمال اینکه به قانون تبدیل شود، 
وجود دارد. تمامی این طرح ها چه در زمان 
بررسی توسط مجلس و چه بعد از تصویب با 
واکنش هایی از سوی کارشناسان و فعالین 
رسانه ای روبه رو شد، اما اکنون و از قرار 
معلوم طرحی دیگر در دستور کار مجلس 
یازدهم قرار گرفته است. این طرح »طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی« نام دارد و در سه موضوع 
اقدام به اصلاح قانون انتخابات خواهد کرد. 
البته کلیات آن به تصویب نمایندگان 
مجلس رسیده و اخیرا نیز کمیسیون شوراها 

کار روی محتوای آن را آغاز کرده است. 
انتخابات در  قانون  چوبکاری    

کمیسیون شورا ها
محمدصالح جوکار، رئیس کمیسیون 
امور داخلی مجلس شورای  شورا ها و 
اسلامی درباره »طرح اصلاح موادی از 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی« 
گفت: اخیرا نمایندگان در جلسه علنی با 
فوریت بررسی این طرح موافقت کردند و 
طرح جهت بررسی به کمیسیون شورا ها 
به عنوان کمیسیون تخصصی ارجاع شد. 
رئیس کمیسیون شورا های مجلس درباره 
اقدامات مجالس قبل به منظور اصلاح قانون 
انتخابات مجلس، افزود: پیش از این مجالس 
گذشته تلاش هایی را جهت اصلاح قانون 
انتخابات انجام داده اند اما هیچ کدام از 
آن ها به سرانجام نرسیده و قانون انتخابات 
بر اساس سیاست های کلی و بالادستی 
اصلاح نشده است. جوکار در توضیح بخشی 
از اصلاحاتی که بر اساس این طرح در 
قانون انتخابات ایجاد خواهد شد، گفت: 
در طرح مذکور شرایط اختصاصی و عمومی 
داوطلبان مطابق شرایط به روز در نظر 
گرفته شده و همچنین فرآیند رسیدگی به 
صلاحیت داوطلبان نیز دستخوش تغییرات 
خواهد شد. وی در همین راستا ادامه داد: 
در استفاده از فناوری های نوین نیز در طرح 
مذکور شیوه هایی پیش بینی شده، همچنین 
در موضوع تبلیغات و استفاده از منابع مالی 
داوطلبان و رسیدگی به جرایم انتخاباتی 
مواردی در نظر گرفته شده است. نماینده 
مردم یزد در مجلس اظهار کرد: الگوی 
نظام انتخاباتی که پیش از این بر مبنای، 
شهرستانی، روستایی، تناسبی و ترجیحی 
بود، در این طرح مورد بازنگری قرار خواهد 
گرفت؛ ما در تلاش هستیم تا این طرح 
تا پایان شهریور یا نهایتا آخر مهرماه در 
کمیسیون و جلسه علنی بررسی و پس از آن 
به شورای نگهبان ارسال شود تا انتخابات 
بعدی مجلس اصلاحات لازم در قانون 

انجام شود. 
  همه به دنبال اصلاح

از دولت سیدمحمد خاتمی که رئیس 
دولت دو لایحه اصلاح قانون انتخابات و 
اختیارات ریاست جمهوری را کف مطالبات 
خود اعلام کرد و به نتیجه هم نرسید تا 
دولت های دیگر و حتی مجالس مختلف؛ 
قانون  اصلاح  برای  زیادی  تلاش های 
انتخابات صورت گرفته است. محمدرضا 
خبار، فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط 
با اصلاح قانون انتخابات به »آرمان ملی« 
گفت: یکی از ابتدایی ترین اقداماتی که در 
ارتباط با قانون انتخابات صورت گرفت؛ 
استفساریه ای بود که شورای نگهبان بر 
اساس آن حیطه اختیارات خود را از نظارت 
استطلاعی به استصوابی تغییر داد و بعد ها 
نیز در مجلس چهارم همین مورد به قانون 
مبدل شد.  محمدرضا خباز در این ارتباط در 
گفت وگو با »آرمان ملی« تأکید کرد: حال 
که مجلس شورای اسلامی در نظر دارد، 
بخشی از قانون انتخابات را اصلاح کند به 
سراغ تغییر نوع نظارت شورای محترم 
از استصوابی به همان نظارت  نگهبان 
استطلاعی که در زمان امام خمینی)ره( 

وجود داشت حرکت کند .
  مجلس جلوی ورود پول کثیف به 

انتخابات را بگیرد 
و  دانشگاه  استاد  احمدی،  نعمت 
وکیل پایه یک دادگستری در ارتباط با 
طرح اصلاح قانون انتخابات گفت: از قرار 
معلوم نمایندگان قصد دارند مسأله هزینه 
انتخاباتی کاندیدا ها را به قانون مبدل کنند.  
اگر چنین شود، اقدام خوبی شکل گرفته 
است. زیرا یک نماینده مگر چه مقدار درآمد 
دارد که چند ده برابر آن را برای ورود به 
مجلس هزینه می کند؟ بر فرض نمایندگان 
به طور  نمایندگی  در طول چهار سال 
متوسط ماهی ۲۰ میلیون تومان حقوق 

دریافت کنند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت حسن 
روحانی با نقاط قوت و ضعفی که داشت پایان 
یافت؛ اما پرسش هایی از اتفاقات، تصمیمات و 
اقداماتی که در آن دولت انجام شد همچنان وجود 
دارد که هنوز به پاسخ نرسیده است.  سوالاتی 
مثل پشت پرده تحریم و فشار اقتصادی چه 
بود و چه  بر سر کشور آورد یا  در روزهای شروع 
این جنگ، در پشت پرده دولت روحانی چه 
گذشت و ماجرای ارز جهانگیری و آبان 98 چه 
بود؟ اینها مسائلی است که گرچه چندی است 
به واسطه انتشار کتابی با نام »بدون دود و آتش 
و خون« که گفت و گویی با رئیس جمهور سابق 
و دولتمردانش است به آنها کم و بیش پاسخ 
داده می شود اما اینکه در آن مقطع زمانی چه 
رخدادهایی باعث این ماجراها شده است بحث 
جدایی است که بدان پرداخته نمی شود. پس از 
انتشار صحبت  های حسن روحانی در این کتاب 
اخیرا صحبت  های اسحاق جهانگیری نیز در 
خصوص شرایط تحریم و تاثیر آن بر اقتصاد کشور 

منتشر شده است. 
  دولت دوازدهم و اسرار پنهان 

یک سال و اندی از پایان دولت دوازدهم حسن 
روحانی می گذرد و دولت جدیدی با رویکردهای 
تازه مستقر شده است. با این حال به قرائت عده ای 
دولت حسن روحانی به واسطه برخی اتفاقات 
ناخواسته، برخی کارشکنی ها و عدم هماهنگی ها 
یکی از مظلوم ترین دولت های پس از انقلاب است. 
جایی که اگر به نمودار عملکردی دولت دوازدهم 
نگاه کنیم و فقط پنج شنبه های افتتاح دولت 
را از نظر بگذرانیم می بینیم چه میزان اقدامات 
ثمربخش و افتتاح های سود ده در آن دولت انجام 
شده  است. اما جدای از این مسائل هرچند که 
انتقاداتی به عملکرد مخصوصا اقتصادی دولت 
روحانی وارد بود اما اگر به صراط عدالت پیش 
برویم دولت روحانی نیز با مصائب  و مشکلاتی 
هم روبه رو بود که بر مسائل داخلی به ویژه 
اقتصاد کشور تاثیر می گذاشت. قدر مسلم هیچ 
کس فکرش را هم نمی کرد که آمریکا در سال 
۲۰18 بخواهد از برجام خارج شود و تحریم های 
یکجانبه  و ظالمانه ای را علیه کشورمان بازگرداند. 
اما شرایط به سمت و سویی رفت که وضعیت 
اقتصادی کشور از اردیبهشت ماه سال 97 به 

این سو متلاطم شد و اتفاقاتی افتاد که کم کم 
نارضایتی را در پی خود آورد. ماجرای ارز 4۲۰۰ 
که به ارز جهانگیری معروف شد در حالی که 
خود شخص جهانگیری تاثیری در آن نداشت 
و این تصویب سران قوا بود اما به نام او تمام 
شد. یا ماجرای افزایش قیمت بنزین  و اتفاقات 
ناگوار آبان 98  که حسن روحانی؛ رئیس جمهور 
پیشین اخیرا در کتابی به آن اشاره کرده  و این 
طرح را نتیجه تصمیم سران قوا اعلام کرده است. 
اینها تنها ۲ نمونه از اتفاقاتی است که در دولت 
دوم روحانی رخ داد، همه چیز به پای دولت 
نوشته شد و در نهایت دولت تنها ماند. جنگ 
اقتصادی منبعث از خروج آمریکا از برجام نیز 
یکی از مهم ترین مسائلی بود که دولت روحانی را 
در تندباد حوادث قرار داد. هر چند که باید اذعان 
داشت با همه این احوال دولت روحانی دارای 
ایرادات و اشکالاتی بود که به جهت عملکرد نه 
چندان مثبت رخ داد. مجموع این مسائل است که 
بسیاری معتقدند حسن روحانی و دولتمردانش 
همچون جهانگیری و ظریف سینه ای مملو از 
اسرار و ناگفته ها دارند ، هرچند که برخی نیز 
معتقدند که روحانی و مردانش هر آنچه باید 
گفته می شد را باید در دولت خود بیان می کردند 
نه اینکه امروز 13 ماه پس از روی کارآمدن دولت 
جدید مثال نوشداروی پس از مرگ سهراب باشند 

.

  هزار درد بی درمان 
چندی است که کتابی تحت عنوان »بدون 
دود، آتش و خون« که گزارشی تحقیقی درباره 
اثرات تحریم ها بر اقتصاد ایران  است منتشر شده 
و روایت های جالب و جدیدی را در گفت و گو با 
رئیس جمهور سابق و دولتمردانش آورده است. 
روایت هایی که شاید بتوان به عبارتی بهتر آنها 
را ناگفته هایی از آنچه بر دولت دوازدهم گذشته 
و پشت پرده برخی تصمیم گیری ها و اقدامات 
دولت که بعضا با نارضایتی جامعه همراه بوده نیز 
خواند. بخشی از این کتاب گفت وگویی با اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور پیشین 
است که تحت عنوان »هزار درد بی درمان« آمده 
است. در این بخش صحبت  هایی از جهانگیری 
در خصوص مسائل مختلف مخصوصا مسائل 
اقتصادی مطرح شده که می تواند پرده از 
علل برخی اتفاقات و تصمیم گیری ها بردارد. 
جهانگیری می گوید:» اگر بعد از ترامپ از برجام 
خارج می شدیم، الان هیچ امکاناتی برای مذاکره 
نداشتیم و بدتر اینکه ترامپ را خوشحال کرده  
بودیم.« وی می افزاید: » دولت تمام توانش را 
گذاشت که در جنگ اقتصادی دو کار مهم انجام 
دهد. مساله اول اداره اقتصاد و مسأله دوم دور 
زدن تحریم ها بود. آمریکا می خواست ما نفت 
نفروشیم. کشتی به کشتی ما را دنبال می کردند.  

وقتی نظام بانکی آنها علیه ما شد، تقریبا تمام 
مفرهای انتقال پول به ایران را بستند.«  وی 
توضیح می دهد: »در اداره اقتصاد کشور سیاست 
تجاری جدید را پیش گرفتیم. ما هم خیلی چیزها 
را می دانیم. اینکه اقتصاد باید آزاد باشد، رقابت 
توسعه پیدا کند و قیمت گذاری اشتباه است. 
اما مگر در مورد شرایط عادی صحبت می کنیم. 
ما وسط میدان جنگ بودیم.  جهانگیری در 
خصوص داستان ارز 4۲۰۰ تومانی می گوید: 
اینهم از آن جفاهای تاریخی است. اگر دولت 
در آن مقطع ورود نمی کرد، قیمت ارز جهش 
عجیبی پیدا می کرد. از چند هفته قبل تر ایادی 
برخی کشورهای منطقه در بازار ایران رخنه کرده  
بودند و دلار کاغذی جمع می کردند. اسفند 
سال 9۶ کل ذخایر اسکناس بانک مرکزی 
به کمتر 1۰۰ میلیون دلار رسیده بود. تصور 
تحریم  کنندگان این بود که این وضعیت را ادامه 
دهند که فشار به تأمین کالاهای اساسی برسد و 
داستانی مانند آنچه برای پوشک رخ داد، بازهم 
تکرار شود.« وی به  سناریوهایی اشاره می کند دو 
سناریو وجود داشت. اول اینکه همین وضعیت 
را ادامه دهیم. اتفاق عجیبی هم نبود، چراکه 
در طول دوره چهل سال گذشته، فقط هفت 
سال قیمت ارز آزاد بود. در دوره آقای هاشمی 
چندین نرخ ارز وجود داشت. در دولت اول آقای 
خاتمی ارز چندنرخی بود، بعد تک نرخی شد. 
در دولت احمدی نژاد هم ارز بازهم چند نرخی 
بود.« در جلسه بحث در مورد تعیین نرخ ارز آغاز 
می شود. روایت جهانگیری این است: »سناریوی 
دوم همین اتفاقی بود که اجرا شد. یعنی تعیین 
قیمت واحد. قرار بود که قیمت ارز به عدد بالاتری 
برود ولی آقای رئیس جمهور مخالف بودند 
و درنهایت 4 هزار تومان را پذیرفتند. بازهم 
بحث ها ادامه پیدا و کرد و قیمت 4 هزار و ۲۰۰ 
تومان اعلام شد. جهانگیری در خصوص نقش و 
تاثیر مجلس یازدهم در مسائل اقتصادی تصریح 
می کند:»حضور مجلس یازدهم به غیراز شوک 
برای اقتصاد هیچ چیز نداشت. متأسفانه این 
مجلس حتی درک درستی نکرد که همه این 
فشارها و رفتارها در دورانی انجام می دهد که 
جنگ اقتصادی ادامه دارد و دولت به معنای 

واقعی تنهای تنهاست.« 

 نمایندگان واقعا  از پس اجاره خانه برنمی آیند؟

وکیل الرعایا  از  مسافرخانه تا سعادت آباد!
     نماینده مجلس: یک خانواده با ۵ فرزند در یک اتاق هستند

از  یکی  مسکن  تهیه  مطهره شفیعی:   – ملی  آرمان 
چالش های افراد جامعه است، افزایش نرخ مسکن در ازدواج 
جوانان هم تاثیرگذار بوده است. این معضل به اندازه ای ذهن 
جامعه را درگیر کرده که به سوژه تبلیغاتی خوبی برای کاندیدای 
ریاست جمهوری تبدیل شده است مانند ابراهیم رئیسی که وعده 
ساخت سالی یک میلیون خانه را مطرح کرده بود. در همین راستا 
خبرآنلاین نوشت: »رئیسی امروز بیشتر از یکسال است که سکان 
قوه مجریه را به دست دارد و در کنار برخی وعده های اجرا نشده 
ساخت یک میلیون مسکن هم در این لیست قرار می گیرد و بر 
اساس گفته های وزیر مسکن، راه و شهرسازی تا شهریور ماه تنها 

1۰۰هزار واحد مسکونی آماده تحویل خواهد بود.« 
  به نام خانواده ۵ نفره، به کام نماینده؟

آخرین روزهای تیرماه بود که اسماعیل حسین زهی، نماینده 
مجلس گفت:  صاحبخانه ام اجاره را از 1۰ میلیون به ۲5 میلیون 
رسانده. وی در این گفت وگوی تلفنی تاکید کرده: »باید از 
هیات رئیسه بخواهیم که کاری کند. وقتی بقیه دستگاه های 
اجرایی برای کارمندان خود تعاونی و خانه سازمانی دارند، 
برای نمایندگان نیز باید چنین اتفاقی باشد.« جالب است که 
این اظهارات واکنش های زیادی را به دنبال داشت به نحوی 
که برخی اظهارات روز گذشته یک نماینده مجلس به وضعیت 
نامناسب تامین مسکن یک خانواده اشاره کرد را راهی برای 
منحرف کردن اذهان عمومی از محل زندگی برخی از نمایندگان 
مجلس دانستند و اقبال شاکری تاکید کرد: امروز در مناطقی 
مانند اسلامشهر با مواردی مواجه هستیم که خانواده ای با 5 
فرزند در یک اتاق زندگی می کنند و کسی نمی تواند در این اتاق 

پایش را دراز کند. شاکری افزود: امروز خانوارها برای تأمین 
رهن برای اجاره اموال خود را می فروشند و اجاره و رهن به 4 
برابر درآمد خانواده ها رسیده  است. وی گفت: باعث شرمندگی 
است که شرکتی از کشور همسایه وارد کشورمان شده و در بحث 
زیرساخت های ساختمان سازی از روش قالب لغزنده استفاده 
کرده و چه خبری به راه انداختند و انگار ما در ایران نمی دانیم این 

زیرساخت ها چه هستند و از آن بی اطلاعیم. 
  از سعادت آباد تا مسافرخانه 

منزل نمایندگانی که از شهرستان به مجلس رسیدند، 
کجاست؟ مشرق در سال 99 نوشت: » اگر گذرتان به حوالی میدان 
بهارستان بیفتد قطعا واحدهایی را که در جنوب ساختمان مجلس 
نیمه سازند را دیده اید؛ این واحدهای نیمه کاره قرار است خانه های 
سازمانی برای نمایندگان باشد و بعد از اتمام نمایندگانی که قرار 
است در تهران ساکن شوند در این خانه ها باشند اما پیش از این هم 
مجلس خانه های سازمانی داشته که خود داستان مفصلی دارد.« 
به گفته نمایندگان مجلس شورای اسلامی، این نهاد تعدادی 
خانه سازمانی در نقاط مختلف تهران داشته که معروف ترین آنها 
مجموعه 4۲ واحدی سعادت آباد است. واحدهایی با متراژ 38۰ 
متر که هر کدام از واحدها به صورت اندرونی و بیرونی هستند و 
از آنجا همچنان حاشیه سازند که این ساکنان این واحدهای 
لاکچری هنوز نمایندگان سابقند؛ نمایندگانی که در ادوار قبل 
در آنجا ساکن شده اند. هفته گذشته زهره سادات لاجوردی، 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
تعدادی واحد مسکونی در منطقه سعادت آباد در اختیار جمعی 
از نمایندگان سابق قرار داده بود که تا پایان دوران نمایندگی در 

آنجا ساکن باشند اما تعدادی از این نمایندگان با وجود پایان 
دوران نمایندگی شان این واحدهای مسکونی را ترک نمی کنند. 
محمدجواد ابطحی همچنین گفته بود: »زمانی که وارد مجلس 
هشتم شدیم دنبال خانه می گشتم و شب ها ناچار بودم که در 
مسافرخانه یا خانه معلم اسکان پیدا کنم؛ اعتراض کردیم که 
چرا نماینده های سابق این خانه ها را خالی نمی کنند.« قاضی پور 
دیگر نماینده مجلس بود که می گفت: در مجلس و دفتر کارم 
قسمتی برای استراحت درست کرده ام و اگر شب کارم تا ساعت 
1۰ و نیم طول بکشد، همین جا در مجلس می خوابم -  من در 
تهران خانه ای ندارم و خانواده ام در ارومیه زندگی می کنند و من 
هر هفته چهار شب در تهران و سه شب در ارومیه زندگی می کنم. 

  حواشی خانه نمایندگان
حواشی خانه نمایندگان به اجاره و محل آنها خلاصه نمی شود 
و این خانه ها حواشی دیگری هم دارد. به عنوان نمونه تیراندازی 
به خانه و حسینیه نماینده مردم شادگان در مجلس در اذهان 
بسیاری هست. برادر نماینده شادگان که به مراسم حج رفته به 
شهرستان برگشت و برای وی در حسینیه مراسم استقبال گرفته 
شده بود. بعد از این مراسم بود که سه تیر به پنجره های منزل 
نماینده که در طبقه دوم حسینیه قرار دارد، اصابت کرده بود. 7 
مهر 98جوان آنلاین نوشت: » سرقت از منزل یک نماینده مجلس 
روز گذشته خبرساز شد. گرچه اصل سرقت از منزل یک نماینده 
مجلس خبری قابل اعتناست، اما آنچه این خبر را بیشتر و از 
زاویه ای فراتر از یک سرقت در شبکه های اجتماعی دست به دست 
کرد، حجم بالای ریال و دلاری است که به صورت نقدی از منزل 

این نماینده مجلس سرقت شده است. «

 قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
احتمال اینکه اروپا زیر برجام بزند 

وجود دارد
از  بعد  برجام  به  بازگشت  زمان  ملی:   آرمان 
موضع گیری های تهران در ارتباط با پیشنهاد اتحادیه 
اروپا مشخص نیست. هرچند برخی مقامات آمریکایی 
اعلام کرده اند که آمریکا در حال بررسی پاسخ تهران است 
و احتمال  احیای برجام دور از ذهن نیست. از سوی دیگر 
البته انتخابات کنگره آمریکا نیز ماه آینده برگزار می شود 
و پرونده هسته ای تهران و احتمال بازگشت طرفین 
به برجام در حال اثرگذاری بر انتخابات آمریکاست. به 
طوری که برخی تحلیلگران بهبود جایگاه دموکرات ها 
در آخرین نظرسنجی ها را نشان از موفقیت سیاست های 
دموکرات در داخل و خارج دانسته اند. حال باید دید 
برجام همچون یک امتیاز برای دموکرات ها در آستانه 
انتخابات میان دوره ای کنگره عمل خواهد کرد یا اینکه 
جمهوریخواهان با لابی در برابر بازگشت آمریکا به برجام 
 ایستادگی کرده و این امتیاز مثبت را از دموکرات ها سلب 
خواهند کرد. به نظر می رسد مؤلفه های زیادی از جمله 
درخواست تهران برای تضمین از آمریکا و لابی تل آویو 
و جمهوریخواهان  روی زمان بازگشت آمریکا به برجام 
اثرگذار خواهد بود. در این ارتباط »آرمان ملی« با قاسم 
محبعلی، کارشناس روابط بین الملل به گفت وگو پرداخته 

که در ادامه می خوانید. 
  وضعیت برجام را بعد از موضع گیری های اخیر 

ایران و آمریکا چگونه ارزیابی می کنید؟ 
از قرار معلوم ایران در حال حاضر با توجه به شرایط 
فعلی عجله ای برای احیای برجام ندارد و بیشتر بر 
روی گرفتن تضمین از آمریکایی ها متمرکز شده است. 
مسأله ایران به سؤالات آژانس بین المللی انرژی اتمی 
بازمی گردد. چرا که اگر توافق صورت گیرد و بعد از 
توافق شورای حکام قطعنامه علیه ایران صادر کند، 
تضمینی برای اجرای برجام در کار نخواهد بود. از این 
منظر ایران در انتظار است تا مسأله آژانس حل شود. 
همچنین احتمالا ایران نمی خواهد با سیاست گذاری 
روس ها مبنی بر فشار بر اروپا از طریق قطع گاز به منظور 
رفع تحریم های روسیه؛  ناهماهنگ باشد. البته نظر اخیر 
بیشتر توهم است زیرا مشکل اروپا گاز است و ایران هم 
گازی برای صادرات ندارد و بازار نفت جهانی نیز آنچنان 
بحرانی نیست که نفت ایران بتواند قیمت ها در این بازار 

را کاهش دهد.
  درچند روز گذشته مطرح شده اگر آمریکا و 
اروپا بتوانند در حوزه انرژی با عربستان و برخی 
دیگر کشور ها به توافق برسند اساساً شاید آمریکا 
به سمتی حرکت کند که توافق برجام را به عقب 

بیندازد. این تحلیل چقدر واقعیت دارد؟
ایران تنها نمی تواند به اروپا نفت صادر کند و اروپا 
هم مشکلی در این زمینه ندارد. چون کشور های عربی 
می توانند نفت اروپا را تأمین کنند. اروپایی ها مشکل گاز 
دارند و در صدد هستند با قرارداد هایی که با مصر و الجزایر 
و قطر می بندد این مشکل را هم تا حدی جبران کنند. از 
این جهت اگر اروپا گاز خود را تامین کند شاید در آینده 

در سوی موافق توافق نایستد. 
  چه میزان ممکن است انتخابات کنگره آمریکا 
بر نوع نگاه سیاستمداران آمریکایی به برجام 
اثر گذارد؟ زیرا به نظر می رسد بخشی از فشار های 
جمهوریخواهان بر دموکرات ها در انتخابات از 

مسیر برجام می گذرد؟ 
سیاست خارجی آمریکا چندان اثری بر روی رأی 
مردم آمریکا و تغییر نوع نگرش آن ها ندارد. لابی های 
سیاسی خارجی مانند لابی تل آویو و عربستان بر انتخابات 
آمریکا مؤثر هستند اما افکار عمومی آمریکا چندان برای 
سیاست خارجه این کشور اهمیت نمی دهد.  سیاست 
خارجی شاید در درجه ششم الی هفتم بر رأی دهندگان 
در آمریکا اثرگذارد باشد. ولی این بار شاید این گونه 
نباشد زیرا آمریکایی ها با افزایش قیمت انرژی روبه رو 
هستند. با این وجود نیز سیاست خارجی در انتخابات 
آمریکا تعیین کننده نیست. هم اکنون وضعیت بایدن 

و دموکرات ها در مقایسه با دولت قبل ضعیف تر است. 
  مسأله پادمان برای ایران جدی است و تهران 
اعلام کرده باید این مسأله حل شود. تا چه میزان 
امکان دارد چالش پادمان اثر منفی بر بازگشت به 
برجام بگذارد؟ آیا آمریکا تن به این خواسته خواهد 

داد که بحث پادمان برای همیشه تمام شود؟ 
بحث پادمان به برجام مربوط است اما در چارچوب 
برجام قابل حل و فصل نیست، بلکه یکی از شروط اجرای 
برجام بحث گزارش آژانس خواهد بود. زیرا هدف برجام 
صلح آمیز دانستن برنامه هسته ای تهران است. اگر ایران 
و غربی ها به توافقی در ارتباط با برجام برسند، غربی ها 
احتمالا توصیه به آژانس خواهند کرد که بحث پادمان 
در ارتباط با ایران بسته شود. مانند سال ۲۰15 که آقای 
ظریف بین آقای صالحی و مدیر کل وقت آژانس جلساتی 
را ترتیب داد و توافقی امضا شد که مدیر کل وقت با سفر 
به تهران گزارشی تهیه کند و مسأله حل شد. اکنون نیز 
راه همان راه است و نمی توان توقع داشت که آنها قبل از 
امضا برجام تضمینی در این ارتباط دهند زیرا اساس ان 
پی تی سست خواهد شد. البته ایران می تواند این مورد 
را حل کند اما شاید با طرح این مورد هدف دیگری را در 

نظر دارند. 
  نشست آینده شورای حکام در موعد مقرر 
برگزار خواهد شد. آیا احتمال توافق قبل از 

برگزاری این نشست وجود دارد؟ 
این مورد تیغ دو لبه است. یعنی ایران می تواند از این 
مورد به عنوان ابزار استفاده کند که اگر حکمی از سوی 
شورای حکام صادر شود ایران برجام را امضا نکند. در 
نتیجه امتیاز از اروپایی ها بگیرد که قطعنامه صادر نکرده 
و پرونده ایران را به شورای امنیت نفرستند. هم اینکه اگر 
اروپا و آمریکا به سمتی بروند که از نظر سیاسی اهمیتی 
به برجام ندهند امکان دارد در این دوره یا دوره بعد پرونده 
ایران به شورای امنیت برود و اگر چنین شود بعید است 

برجام  دیگر معنایی داشته باشد. 

 پس از روحانی، اسحاق جهانگیری هم از تأثیر تحریم ها بر اقتصاد ایران می گوید؛

روایت   »هزار   درد   بی درمان« 
    اگر بعد از ترامپ از برجام خارج می شدیم، الان هیچ امکاناتی برای مذاکره نداشتیم

  
  ادامه 

 حضور زنان 
در ورزشگاه ها 

  
 برجام 

 در زمان روحانی 
به مرحله توافق رسید

محمدعلی نمازی،عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی در واکنش به برخی ادعاها مبنی بر موفقیت دولت 
سیزدهم در زمینه برجام گفت: برجام در زمان روحانی به مرحله 
توافق رسیده بود و نیازمند یک تصمیم در کشور بود. به این 
معنی که در آن زمان همه مذاکرات فنی انجام شد و به توافق 
رسیده بودند و نیاز به یک تصمیم سیاسی در داخل داشتند که 
توافق اعلام شود، حال که یک سال از آن زمان گذشته و ایران 
و آمریکا تبادل نظر کردند، در اخبار می شنویم که حتی مطالب 
جدیدی مطرح شده و نمایندگان آمریکا نظر مثبتی نداشتند. 

 

درب ورزشگاه پس از سال های زیاد به روی بانوان باز شده 
است. یک عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با تاکید بر 
اینکه کاملا موافق حضور بانوان در ورزشگاه ها هستم و به نظرم با 
آغاز این حضور کار بسیار درستی انجام شد، گفت: قول می دهیم 
که حتی کمترین بداخلاقی هایی که در گذشته در ورزشگاه ها 
وجود داشت، در جامعه زنان تماشاگر نباشد. هاجر چنارانی با 
اشاره به حضور بانوان تماشاچی در ورزشگاه در جریان برگزاری 
مسابقات لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: در هفته های گذشته 

مشاهده کردیم مشکل و حاشیه ای نیز ایجاد نشد. 

 مبارزه با فساد همواره در دوره گذشته و این دوره قوه 
قضائیه مورد تاکید بوده و با تمام قوا در این راستا حرکت کرده 
و دستوراتی نیز برای شناسیی و مقابله با منافذ فساد صادر 
کردند. ذبیح ا...خدائیان بیان کرد: بازرسان سازمان بازرسی باید 
به عنوان مهمترین دستگاه نظارتی با شناسایی دقیق بسترهای 
فساد، انجام آسیب شناسایی های لازم، ورود به موقع و پرهیز 
از سیاسی کاری، دست صاحبان نفوذ را از حوزه نفت، گاز و 
پتروشیمی کوتاه کنند و مطمئن باشند که سازمان به طور 

قاطع از این بازرسان حمایت خواهد کرد.
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